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Miro Šuvada Interview s prof. Dr. G. Eichelbergerom o prof. A. Stodolovi 

Len málo vedcov a inžinierov sa môže obzrieť späť na tvorbu takého významu ako Aurel Stodola 
Dr. C. Keller 

  
Nakoľko naši krajania prejavujú čoraz väčší záujem o život a vedeckú činnosť Aurela Stodolu, hľadal som možnosti 
ako tohto veľkého človeka – vedca priblížiť mnohým, nielen výpočtom publikácií a kníh, ale i prostredníctvom 
jeho blízkych spolupracovníkov, prípadne priateľov. Nebolo to jednoduché, nakoľko z rodiny Stodolových ako 
i z jeho blízkych spolupracovníkov už nikto nežije. Prostredníctvom Vysokej školy technickej v Zürichu (terajšia 
ETH) sa mi predsa len podarilo nadviazať kontakt s 83-ročným profesorom Dr. Gustavom Eichelbergerom, ktorý 
skutočne ako jeden z posledných žijúcich si na A. Stodolu dobre pamätá, nielen ako jeden z posledných žijúcich, 
ale i ako blízky priateľ. 

Ako je už zvykom vo Švajčiarsku, stretli sme sa v reštaurácii, kde pri obľúbenej ,,café creme“ prebiehalo i naše 
interview:  

Bustu A. Stodolu, ktorú ste sám vymodelovali, hodnotia mnohí nielen ako stálu spomienku na A. Stodolu, ale 
i ako umelecké dielo. 

Považoval som za potrebné, ale i za svoju povinnosť, pripomínať ďalším študentským generáciám osobu 
a vedecké dielo prof. A. Stodolu. Sám som bol jeho poslucháčom, obdivovateľom a neskoršie nástupcom. Vo 
vymodelovaní busty som našiel jednu z možností. Bez pomoci fotografie, teda len z toho, ako som ho sám poznal 
a mal v pamäti, začal som modelovať. Až na druhý raz sa mi busta vydarila. Veľmi ma teší, že našla miesto tam 
kde A. Stodola prežil najväčšiu časť svojho života, na Vysokej škole technickej v Zürichu.  

Pán profesor, niektorí naši krajania poznajú A. Stodolu len z jednej publikácie, ktorá vyšla na Slovensku ,,Náš 
strýko Aurel“. Mohli by ste nám ho priblížiť ako vedca a profesora? 

Pri všetkej zdržanlivosti a odstupe Stodola bol veľmi láskavý človek, oddaný mládeži a študentom. S pocitom 
zodpovednosti sa staral o ich duševné a odborné napredovanie. Stodola bol veľmi jemný a hlboko prežívajúci muž, 
ktorý sa vyrovnával so všetkými životnými problémami, a ktorý svoje skúsenosti a vedomosti rád odovzdával 
študujúcej mládeži. 

Ako reagovali študenti na jeho vystupovanie a prednášky? 

To bolo voľačo mimoriadne. Už to, že na prednášky chodil vždy v čiernom obleku, upútavalo jeho veľkú pozornosť. 
Mnohí v ňom videli prísneho profesora, ale ako náhle či už počas prednášky alebo cvičenia prišlo k rozhovoru, 
jeho šľachetnosť a porozumenie mu získavali všeobecnú úctu. Jeho vedomosti a povaha hlboko zapôsobili na 
všetkých, ktorí jeho prednášky sledovali. Viacerí asistenti i spolupracovníci ako i ja sám, sme ho označovali za 
majstra inžinierskeho umenia. 

A inžinieri v praxi? 

Stodolova práca fascinovala inžinierov, predovšetkým však skutočnosť, že predpovedal presne budúcnosť vo 
vývoji parných turbín. Bol presvedčený, a jeho výsledky to potvrdili, že čo je teoreticky perfektne podložené, musí 
sa v praxi uplatniť. Práve toto presvedčenie a jeho vynikajúce teoretické znalosti ho pobádali k tomu, že vedel 
v strojníckej vede dokázať a uplatniť viac ako iní. Samozrejme mnohí sa takémuto riešeniu problémov vyhýbali 
a viac sa koncentrovali na praktické skúšky, čo však nikdy neviedlo k takým výsledkom a úspechom, aké dosiahol 
A. Stodola. 

A aký bol potom jeho kontakt s firmami, ktoré sa zaoberali výrobou parných turbín? 

Stodolova činnosť v Zürichu mala veľký vplyv na švajčiarske a nemecké firmy, takže sa priamo obracali na neho 
o rady, ktoré potom uplatňovali vo výrobe. Len vďaka teoretickým znalostiam A. Stodolu z oblasti pevnosti 
materiálu, metalurgie, matematiky a fyziky bolo možné zvýšiť v roku 1925 výkon parnej turbíny z 10 000kw na 
75 000kw. Z Európy prechádzalo mnoho konštrukčných noviniek a vynálezov za more, predovšetkým s odchodom 
Stodolových žiakov. Hneď nato došlo v USA v roku 1929 k obrovskému skoku vo vývoji parnej turbíny, ktorá 
dosiahla výkonu 160 000kw. Ako sami vtedajší experti poznamenali: bez výpočtov A. Stodolu by nebolo vôbec 
možné dosiahnuť tento výkon. Stodola už vtedy prerátal dimenziu otáčajúcich sa častí, navrhol materiál a určil  
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hranice jeho bezpečnosti. Neboli to len parné turbíny, ale i jeho ďalšie výskumy a skúšky na konštrukcii plynovej 
turbíny. V roku 1939, teda tri roky pred svojou smrťou, už ako 80 ročný sa ešte zúčastnil na výrobných skúškach 
prvej plynovej turbíny vo švajčiarskom meste Neuchâtel, kde sám posúdil navrhnutú konštrukciu turbíny. Výroba 
parných, ale i plynových turbín vďačí za svoj pokrok Stodolovým štúdiám, ktoré majú ešte i dnes veľký význam. 

Aké publikácie vydal A. Stodola? 

Z jeho vedeckých kníh je to predovšetkým kniha Die Dampfturbinen und die Aussichten der 
Wärmekraftmaschinen, ktorá vyšla na základe jeho nezabudnuteľnej prednášky v spolku nemeckých inžinierov 
v Düsseldorfe v roku 1902. Túto knihu A. Stodola niekoľkokrát prepracoval a doplnil. Ďalej je to 1100 stránková 
kniha o parných turbínach, ktorá má historický význam, pretože to bola i zostala vôbec prvou knihou z tohto 
odboru. Na základe tejto knihy mu udelili i meno: ,,Otec a zakladateľ teórie parných turbín“. Po skončení jeho 
profesorskej činnosti vydal v roku 1933 knihu: ,,Gedanken zu einer Weltanschauung vom Standpunkt des 
Ingenieurs“. Kniha zvažuje spomienky, smernice a myšlienky, ktoré vo svojich široko rozpätých témach spracúvajú 
nielen svetlo a tieň techniky, ale aj hranice intelektuálneho života, ako sa tieto predstavujú vedcovi a reálne 
zmýšľajúcemu filozofovi. Práve toto posledné Stodolovo dielo ho ukazuje ako stále hľadajúceho, vážneho 
a pokojného muža, oduševneného pre všetko pravdivé a pekné. 

Podľa Vašich slov bol teda A. Stodola nielen vynikajúcim technikom, ale i filozofom... 

A nielen to. Stodola bol i dobrým hudobníkom a znalcom maliarskeho umenia. Rád a veľmi často hrával na čele 
a organe, ktorý si dal doma inštalovať. Mimoriadne si obľuboval Beethovena, Bacha a Mozarta. Ako sám raz 
poznamenal, čítať partitúru je namáhavejšie ako riešiť diferenciálne rovnice. Aurel Stodola sa i v penzii veľmi 
aktívne zapodieval vedeckými a kultúrnymi otázkami života. Spolu s profesorom Albertom Einsteinom, ktorý tiež 
pôsobil v Zürichu, rozoberali otázky novej fyziky, a to predovšetkým teóriu relativity a kvantovej fyziky. Sám prof. 
A. Einstein, pri príležitosti 70. narodenín A. Stodolu napísal: ,,Keby sa bol Stodola narodil v období renesancie, 
bol by sa stal veľkým maliarom alebo sochárom, pretože hnacou silou jeho osobnosti bola fantázia a schopnosť 
tvoriť.“ 

Pán profesor, z venovaných fotografií je možno usúdiť, že k rodine Stodolovcov ste mali blízky vzťah... 

I v súkromí sme sa často stretávali. Práve v čase, kedy A. Stodola hľadal svojho nástupcu na vysokej škole, boli 
sme v úzkom kontakte. On sám predpokladal, že i po prekročení sedemdesiatky bude pôsobiť na vysokej škole, 
ale predčasná smrť jeho dcéry Helenky, ktorú mal veľmi rád, ho duševne zlomila, takže nakoniec opustil vysokú 
školu. Týmto tragickým úderom bol ďalší život A. Stodolu veľmi poznačený. Väčšinu času potom prežíval len sám. 

Za seba i za všetkých našich krajanov Vám ďakujem za rozhovor a dovoľte mi zároveň, aby som Vám blahoželal 
k Vašim 82. narodeninám a zaželall mnoho radosti, spokojnosti a šťastia. 

I ja ďakujem za milú gratuláciu. Teší ma, že sa medzi vašimi krajanmi prejavil taký záujem o Aurela Stodolu.  

Váš národ môže byť hrdý, že má takého syna svetového významu, ktorý 
celý svoj život venoval prospechu technickej vedy a spoločnosti. 

 

Uverejnenú fotografiu A. Stodolu venovala  prof. Eichelbergovi mladšia 
dcéra A. Stodolu Oľga, s nasledujúcim venovaním:  

,,Zur Erinnerung an die Feier des 100. Geburtstages meines Vaters prof. 
dr. Aurel Stodola überreicht von Olga Krause-Stodola.“  

(Na pamiatku osláv 100. výročia narodenín môjho otca prof. dr. Aurela 
Stodolu odovzdala Oľga Krausová-Stodolová). 

Albert Einstein (der ja auch einst in Zürich Dozent war) zu Stodola´s 70. 
Geburtstag geschrieben:  
«Wäre Stodola in die Renaissance hineingeboren, so wäre er ein grosser Maler oder Bildhauer geworden.» 

(Albert Einstein (ktorý tiež v Zürichu prednášal ako Docent) k Stodolovým 70. narodeninám napísal: 
«Keby sa bol Stodola narodil v období renesancie, bol by sa stal veľkým maliarom alebo sochárom, pretože 
hnacou silou jeho osobnosti bola fantázia a schopnosť tvoriť.“) 
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